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Konstrukce s číslovkami typu Dětí je pět a Děti přišly dvě. 
 
1. V konstrukcích se slovesem být 
U číslovek typu pět nechápeme genitiv počítaného jména po číslovce v nominativu jako genitiv 
partitivní, tedy jej nezachycujeme jako subjekt (Sb), ale upřednostňujeme formální závislost na 
číslovce, a to i v těch případech, kdy počítané jméno nestojí slovosledně po číslovce a výsledný strom 
je neprojektivní. 
Adjektivní číslovky typu jedna, tři zachycujeme podobně jako adjektiva. 
Formálními vztahy se řídíme i při různých měrových modifikacích číslovkového výrazu, kdy vlivem 
předložky není v nominativu ani počítané jméno ve spojení s adjektivní číslovkou (srov. př. 5 a 7) 
Subjekt věty je určován podle shody. 
Adjektivum v pozici Pnom/Atv/Obj může mít pád shodný s genitivem počítaného jména závislého 
na číslovce (srov. 10 a dál 23, 26). 
 
Př. 1: Byly tam tři děti.    Př. 2: Bylo tam šedesát dětí. 

                     
Př. 3: Děti tam byly tři.    Př. 4: Dětí tam bylo šedesát. 

    
 
Př. 5: Bylo tam kolem tří dětí.   Př. 6: Bylo tam kolem šedesáti dětí. 
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Př. 7: Dětí tam bylo kolem tří.   Př. 8: Dětí tam bylo kolem šedesáti. 

                                                                        
 
Další příklady: 
Př. 9: Děti byly všechny tři oblečené do kostýmu. Př. 10: Dětí bylo pět oblečených do kostýmu.   

                                                  
Př. 11: Byli jsme tam my tři dospělí.   Př. 12: Bylo nás tam pět (nás) dospělých.  

         
Př. 13: Maminka měla nás tří děti. 
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2. V ostatních případech 
platí obdobná pravidla.  Jednotlivé příklady posuzujeme případ od případu. 
Adjektivní číslovky v neatributivním slovosledném postavení zachycujeme jako doplňky (valenční 
s Obj; nevaleční s Atv - srov. 20, 21, 25, 30).  
Poznámka: Ve větách se slovesem mít jako vnoučata mám dvě, mám vnoučata dvě, zimní boty mám 
dvoje je doplňková pozice chápána jako valenční. Na t-rovině by měl být uplatněn valenční rámec 
ACT, PAT, EFF (měla vlasy učesané), kde doplňková pozice má funktor EFF. Na a-rovině je doplňková 
pozice Obj. Srov. 23, 26, 29.  
 
Př. 20: Kolik přišlo studentů?   Studentů přišlo na přednášku málo.      Studenti přišli na přednášku dva.   

                                                               
Př. 21:  Boty mu koupím dvoje.  Př. 22: Sešlo se nás přes devadesát. 

                            
Poznámka ke kontrole Invalid Sb case: Jedná-li se o pravidelnou změnu (přišlo deset lidí -> kolem 
deseti lidí), je třeba do komentáře poznámky Other napsat „sb“. 
 
Př. 23:  Kolik máte pravnoučat?  Mám tři pravnoučata.  Vnoučat mám pět. Vnoučata mám dvě.  Mám 
vnoučata dvě.   
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Další příklady: 
Př. 24: Zeleniny si můžeme vzít hodně.  Př. 25: Rajčata můžeme sníst tři.   

     
Př. 26: Už toho máme dost prošlého. Př. 27: Dětí přišlo hodně oblečených do kostýmu 

Př. 28: Ze 121 se nás sešlo přes devadesát.  

             
Př. 29: Kluky mám od kluka dva a od dcery mám taky dva.  

Př. 30: Kluci přišli všichni tři oblečení do kostýmů. 

                                      


